基北區臺北市立中正高級中學 114 學年度高級中等學校特色招生考試分發入學 創意思考測驗 試題

請閱讀文章後,依題號回答問題,可選擇以中文或英文作答。

Please read the article and answer the questions according to their numbers. You may choose to answer in Chinese or English.

如果每個人都有免費收入.....

想像有一天,你醒來發現帳戶多了一筆錢進帳。不管你是學生、上班族、家裡的爺爺奶奶,甚至是沒有工作的朋友,以後每個月都能拿到新台幣 10,000 元,這筆錢叫做「無條件基本所得 Universal Basic Income,簡稱 UBI」。UBI 就像是一份穩定的零用錢,由政府發放,不需要證明你有 多努力工作,也不用說明你的處境有多困難才能拿到。

有人認為,這筆錢能幫助人們更自由地安排生活,學習新東西,或是追求自己的興趣,而且可以讓一些經濟困難的人減輕生活壓力,就可以多花一點時間照顧家人。但是,這種制度也引發了一些擔心,有人覺得,如果大家每個月固定可以領一筆錢,會不會讓一些人失去工作的動力?他們可能會覺得「反正有收入,就不用再努力工作了」。另外,也有人質疑,這筆錢從哪裡來?政府是不是會因此花太多錢,讓經濟變得更糟糕?

如果明天就開始實施 UBI, 想想看, 這筆每月新台幣 10,000 元的收入, 你會拿來做什麼呢?對你來說, 這筆錢會帶來什麼改變?它會讓你更自由, 還是會讓你變得更依賴別人?

What if everyone had a guaranteed income...?

Imagine waking up one day and finding that some money has been deposited into your account. Whether you're a student, an office worker, a grandparent, or even unemployed, you would now receive NT\$10,000 every month. This money is called Universal Basic Income (UBI). UBI is like a stable allowance distributed by the government—no need to prove how hard you work or how difficult your situation is to receive it. Some believe this money could help people arrange their lives more freely, learn new things, or pursue personal interests. It may also ease the burden on those facing financial hardship, allowing them to spend more time with their families. However, this system also raises concerns. Some worry that if everyone gets a fixed income every month, people may lose the motivation to work. They might think, "Since I already have an income, why bother working hard?" Others question where the money would come from and whether the government might overspend and harm the economy.

If UBI were implemented tomorrow, how would you use that NT\$10,000 monthly income? What kind of changes would it bring to your life? Would it give you more freedom or make you more dependent on others?

一、如果明天開始實施 UBI,大家每個月會自動領到新台幣 10,000 元。你會如何規劃這筆錢?請將這 10,000 元分配給「自己」、「家人」、「社會」,列出項目、個別金額並說明原因。(30分)

If UBI starts tomorrow, and everyone automatically receives NT\$10,000 per month, how would you plan your budget? Distribute the NT\$10,000 among "Yourself," "Family," and "Society." List the items, the allocated amount, and explain your reasons. (30 points)

二、請由以下三個角色選擇其中一個,以第一人稱寫一段 100~200 字的「內心獨白」,表達這個角色對 UBI 的想法與感受。(40 分)

Choose ONE of the following characters and write a 100–200 word first-person monologue expressing their thoughts and feelings about UBI: (40 points)

角色選擇:

A. 一位經營早餐店的老闆

A breakfast shop owner

B. 一位沒有工作、正在找工作的年輕人

A young person who is unemployed and looking for job

C. 一位家中有高齡父母、幼年子女需要照顧的中年上班族

A middle-aged office worker who has elderly parents and young children to care for

- * 請想想:這個角色會怎麼看待 UBI? 會支持還是擔心? 又 UBI 會怎麼改變這個角色的生活?
- * THINK: How does this character view UBI? Are they supportive or worried? How would UBI change their life?
- 三、請發表一則 IG 貼文表達你對 UBI 的立場(贊成或是反對), 貼文需包含以下兩部分:(30分)

Post an Instagram post expressing your stance on UBI (support or opposition): (30 points)

- A. 畫出一張圖片(需包含一句標語) Create an image that includes a slogan.
- B. 寫一段 30~50 字的貼文內文 Write a 30-50 words caption for the post.

參考資料一:勞工每月基本薪資自 2025 年 1 月 1 日起調升至新台幣 28,590 元,每小時最低工資為 190 元。(勞動部全球資訊網)

Reference 1: Starting January 1, 2025, the minimum monthly wage for workers will be NT\$28,590, and the hourly minimum wage will be NT\$190. (Source: Ministry of Labor official website)

參考資料二:臺北市 113 年每人每月必要生活費用所需為新台幣 23,579 元。(司法院全球資訊網)

Reference 2: As of 2024, the monthly basic living cost per person in Taipei City is NT\$23,579. (Source: Judicial Yuan official website)